
TIBERIU ANDRIOAIEI, PSC:

“2015 va fi un an capricios
pentru constructori”

A
cest an va fi capricios
pentru constructori,
întrucât este ultimul
în care pot fi fãcute

decontãrile fondurilor europene
alocate þãrii noastre în perioada
2007-2013, ne-a declarat Tiberiu
Andrioaiei, secretarul general al
P a t r o n a t u l u i S o c i e t ã þ i l o r d e
Construcþii (PSC).

Domnia sa ne-a precizat: „Existã
un anumit blocaj, ce pune sub
mare risc finalizarea proiectelor fi-
nanþate din fonduri europene ºi
cheltuirea ultimilor bani ce ne-au
fost alocaþi în perioada 2007-2013.
Existã licitaþii câºtigate anul trecut
ºi care nu au fost, încã, încredinþate
constructorilor. Acum este foarte
probabil ca aceste lucrãri sã fie re-
fuzate de constructori, pentru cã
nu mai pot fi finalizate în termen”.

Un alt risc vine din partea proiec-
telor de construcþii aflate în derula-
re ºi care treneazã pentru cã sunt
contestate, de regulã nejustificat,
întrucât legislaþia din domeniu
este stufoasã, susþine domnul
Andrioaiei.

Reprezentantul PSC a concluzio-
nat: “Aceºti doi factori de risc nu ne
permit sã facem prognoze pentru
2015. Este posibil sã avem un an
mai bun decât 2014, pentru cã
existã dorinþa autoritãþilor sã finali-
zãm în termen proiectele finanþate
din fonduri europene, cum la fel
de posibil este sã avem un an com-
plicat, dacã aceste finanþãri nu
sunt cheltuite”.

Nici statisticile care indicã anumi-
te creºteri de la un trimestru la al-
tul sau de la o lunã la alta nu îi aju-
tã pe constructori sã facã progno-
ze, întrucât sunt strict conjunctura-
le, mai spune Tiberiu Andrioaiei,
subliniind: “Piaþa de construcþii
este influenþatã sistemic de econo-
mie, la modul general. Nu vom pu-
tea vorbi de creºteri sustenabile ºi
mãsurabile sau mãcar relevante
pentru sectorul rezidenþial dacã nu
porneºte economia ºi nu sunt de-

marate marile proiecte de infra-
structurã. Ciclul normal al dezvol-
tãrii este acela de start al investiþii-
lor mari de infrastructurã, care au
impact social, pentru cã aduc mul-
te noi locuri de muncã ºi au efect
multiplicator în economie. Investi-
þiile impulsioneazã sectorul con-
strucþiilor, iar investitorii privaþi se
interconecteazã cu aceste planuri
mari, dezvoltând activitãþi de pro-
ducþie, cu influenþe pozitive pe ce-
rerea de birouri, de spaþii comer-
ciale ºi, ulterior, rezidenþiale. Dar
pornirea marilor investiþii în infra-
structurã depinde de stat ºi de
voinþa politicã”.

Secretarul general al PSC a þinut
sã ne precizeze cã sectorul rezi-

denþial are un potenþial enorm de
dezvoltare, dar mulþi cumpãrãtori
nu se calificã la accesarea de credi-
te pentru achiziþia de locuinþe.
“Este insuficient sã vedem doar
mici ajustãri în domeniu sau scãderi
de dobânzi bancare pentru cã nu
rezolvã problema, ci doar o influ-
enþeazã minor”.

În aceste condiþii, conducerea
PSC estimeazã cã ºi în 2015 piaþa
materialelor de construcþii se va
“hrãni” mai mult din renovarea
fondului locativ existent, iar antre-
prenorii vor avea de lucru mai mult
din proiectele locale, conjunctura-
le, întrucât marile investiþii încã nu
au fost începute, iar creºterea eco-
nomicã este fragilã.

2015 - critic pentru

lansarea lucrãrilor din

urmãtorii 2-3 ani

Potrivit domnului Andrioaiei,
2015 este, în acelaºi timp, un an
critic pentru lansarea comenzilor
din construcþii pe urmãtorii 2-3
ani, în cadrul programelor finanþa-
te din fonduri europene în perioa-
da 2014-2020. Ghidurile de accesa-

re a fondurilor trebuie
lansate în acest an,
pentru ca în 2016 sã
poatã fi contractate
lucrãrile, susþine dom-
nia sa.

Oficialul PSC atrage
atenþia cã sectorul
c onst r u c þ i i lor este
grav sistemic dupã
opt ani de crizã: “S-au
învãþat multe lecþii,
dar s-au decapitalizat
mult companiile din
punct de vedere fi-
nanciar ºi al resurselor
umane, iar capitalul
u m an e st e c r u c i a l
pentru construcþii. În

plus, producþia autohtonã de ma-
teriale de construcþii este utilizatã
la jumãtate din capacitate ºi este
greu sã porneºti un asemenea an-
samblu sofisticat în termen scurt,
ca sã faci faþã lucrãrilor mari”.

În cadrul licitaþiilor, societãþile
autohtone sunt afectate de un ele-
ment care nu influenþeazã compa-
niile strãine. Tiberiu Andrioaiei
ne-a spus cã este vorba de exper-
tiza similarã, ce trebuie doveditã
la licitaþiile pentru lucrãri mari:
“Pentru cã în ultimii ani nu s-au fã-
cut investiþii semnificative în þara
noastrã, când acestea vor apãrea
va fi greu sã gãseºti companii au-
tohtone eligibile la licitaþii. Compa-
niile strãine nu sunt afectate de
acest aspect, pentru cã sunt jucãtori
globali, care au executat proiecte
mari pe terþe pieþe”.

În acest context, PSC doreºte sã
discute cu autoritãþile contractante
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decât 2014, pentru
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potrivit lui Tiberiu

Andrioaiei.
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modalitãþi de salvare a cãpitalului
de competenþã autohton, astfel
încât acesta sã fie capabil sã lucreze
cu companiile strãine. “Nu suntem
împotriva companiilor strãine, ci
vrem ºanse egale în cadrul licitaþii-
lor”, a subliniat domnul Andrioaiei.

Legislaþia achiziþiilor
publice, în continuare o
mare problemã

Un alt punct de discuþie între pa-
tronat ºi autoritãþi vizeazã regulile
de achiz i þ i i publ ice . Domnul
Andrioaiei ne-a menþionat: “De
exemplu, ca sã dovedeascã expe-
rienþa similarã, o companie strãinã
aduce un certificat validat de un
notar. Dar notarul valideazã tradu-
cerea, nu ºi conþinutul. În schimb,
pentru constructorii autohtoni,
conþinutul dovezii privind expe-
rienþa similarã este verificat cu
mare atenþie. Aceasta este o situa-
þie de inegalitate, ce va trebui
îndreptatã cât de curând”.

Agenda PSC din acest an cuprin-
de ca direcþii majore de acþiune sti-
mularea investiþiilor ºi simplifica-

rea legislaþiei achiziþiilor publice.
Despre noul Cod Fiscal, pus în

dezbatere publicã la jumãtatea
lunii februarie, Tiberiu Andrioaiei
susþine cã dã speranþe mediului de
afaceri, dar trebuie fãcute analize
atente asupra raportului cost-be-
neficiu. “PSC încurajeazã simplifi-
carea birocraþiei ºi susþine antre-
prenoriatul. Este binevenit orice
demers în acest sens, dar Codul
trebuie echilibrat cu întoarcerea
valorilor de contribuþii cãtre stat
ºi utilizarea acestor fonduri pen-
tru investiþii noi, într-o manierã
echilibratã”, ne-a mai declarat
domnia sa.

Rata de absorbþie a
fondurilor europene,
insuficientã pentru nevoile
economiei

Rata de absorbþie a fondurilor eu-
ropene, de circa 50% la începutul
lunii februarie, nu se reflectã în pia-
þa construcþiilor, ne-a spus repre-
zentantul PSC.

Domnia sa ne-a explicat: “Dacã în
primii ani absorbþia a fost micã, ori-

ce accelerare ni se pare importan-
tã. Dar nivelul absorbþiei, la nivelul
economiei, este insuficient, mai
ales cã a reprezentat
aproape unica sursã
de finanþare a inve-
stiþiilor. Ce nu se
vede este costul
real al unei legi-
slaþii încã rigide.
Existã bani, dar ºi
antreprenori anga-
jaþi în multe proiecte
blocate. Blocajul inter-
vine pe procedurile de licita-
þie, contestaþii ºi evaluarea pro-
iectelor europene. Din acest motiv
susþinem cã legislaþia trebuie fãcu-
tã în favoarea finalizãrii cu succes a
proiectelor, ca sã vedem efectele
în economie ºi, implicit, în piaþa
construcþiilor”.

Este nevoie de voinþã
politicã pentru aplicarea
Master Planului de
Transport

Despre Master Planul de Tran-
sport, aflat în analiza Guvernului la
finele lunii februarie, secretarul ge-
neral al PSC susþine cã este un pro-
iect de calitate, dar cã þara noastrã
are nevoie de consens ºi voinþã po-
liticã pentru punerea sa în aplicare.

Tiberiu Andrioaiei apreciazã:
“Cred cã experþii din Ministerul
Transporturilor au avut planuri de
calitate pentru dezvoltarea infra-
structurii. Dar acestea au rãmas
niºte frumoase declaraþii politice,
fãrã sã fie vreodatã implementate.
Master Planul cuprinde proiecte
complexe ºi costisitoare ºi pentru
implementare este nevoie de voin-

þã politicã. Fondurile existã ºi nu
trebuie decât sã le cheltuim”.

Domnia sa susþine cã þara noastrã
are neapãratã nevoie de un

plan de dezvoltare eco-
nomicã pe termen

lu ng , c ar e sã
depãºeascã cicluri-
le electorale ºi sã se
orienteze pe inte-
r e su l naþ i onal :

“Dacã se pune în
aplicare Master Planul,

atunci putem spune cã
va reporni ºi piaþa construcþii-

lor ºi vom avea efecte pozitive ime-
diate în economie. Dupã opt ani de
crizã, când piaþa construcþiilor a
pierdut peste 50% din volum, orice
creºtere reflectatã statistic o tra-
tãm cu atenþie ºi considerãm cã
este conjuncturalã, în contextul în
care nu avem un proiect naþional
de dezvoltare economicã. Nu
putem lucra cu piese mici”.

Pânã la aplicarea Master Planului,
piaþa construcþiilor “va supravie-
þui” limitând cheltuielile, investiþii-
le, în baza lucrãrilor comandate de
administraþiile locale, dar care nu
au impact de amploare.

Pânã când grosul fonduruilor eu-
ropene va ajunge la constructori, în
2017, este nevoie, în opinia domnu-
lui Andrioaiei, de simplificarea
legislaþiei în achiziþiile publice ºi vo-
inþã politicã pentru deblocarea ma-
rilor lucrãri de infrastructurã.

Potrivit PSC, 2015 rãmâne un an
bazat tot pe lucrãri de reparaþii,
modernizãri ºi reabilitãri, precum ºi
pe proiectele noi imobiliare, care
apar timid.

Þara noastrã trebuie sã reabiliteze termic circa 5 milioane de lo-

cuinþe pentru a respecta cerinþele impuse de legislaþia europeanã

privind eficienþa energeticã. PSC evalueazã un necesar de 7 miliar-

de de euro pentru reabilitarea fondului construit existent, iar fon-

durile europene alocate programelor de eficienþã energeticã sunt

de circa 1,7 miliarde de euro, ne-a declarat Tiberiu Andrioaiei.

Domnia sa considerã cã putem atrage uºor banii pentru reabilitãri

termice, în condiþiile în care þara noastrã dispune de expertiza ne-

cesarã, forþa de muncã ºi avem ºi o producþie consistentã de mate-

riale termoizolante.

Oficialul PSC crede cã eficienþa energeticã a locuinþelor nu va

rãmâne o poveste frumoasã în contextul geopolitic actual, întrucât

sectorul rezidenþial are cel mai mare potenþial de reducere a con-

sumului de resurse energetice.

- rata de absorbþie a
fondurilor europene la

începutul lunii februarie,
potrivit domnului

Andrioaiei.
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